
Rok 2022 spěje ke svému závěru. Na konci toho minulého jsme si přáli, 
abychom se už nemuseli potýkat s covidem, abychom mohli žít bez 
omezení a vše se vrátilo do zajetých kolejí. Letošní rok nám ale připra-
vil další výzvy a opět (nebo ještě stále) je společnost rozdělená, šíří 
se nenávist, negace a pesimismus. Jako bychom ztratili schopnost  
radovat se z malých věcí, povzbuzovat se navzájem a držet při sobě. 
V čase adventním a vánočním bychom ale měli myslet pozitivně, ne-
chat se unést sváteční atmosférou a alespoň na chvíli naše myšlení 
změnit. Rozhodli jsme se proto, že úvodní článek tohoto vydání  
věnujeme připomenutí toho, co se u nás letos podařilo a z čeho mů-
žeme mít radost. Abychom viděli i to dobré a ne jen to, co nás trápí. 
Pojďme se společně ohlédnout za uplynulým rokem.  

Začněme tím, že se splnilo naše přání a mohli jsme si užívat řadu 

akcí kulturních, společenských i sportovních prakticky bez omezení, 
děti mohly chodit do školy a také jsme mohli bez omezení cestovat. 
Na Kristýně se proměnila všechna dětská hřiště, hrádecké Infocen-
trum, kam si mnozí z nás chodíme pro zásilky, se dočkalo rozšíření, 
významným milníkem letošního roku bylo podepsání dohody o Tu-
rówu, díky které do našeho kraje přišla spousta peněz na vybudování 
vodovodů a další vodárenské infrastruktury, díky novému chodníku 
je bezpečnější pohyb na ulici Okružní, v Cihelně se znovu po letech 
objevily tůně a sportovní nadšenci mohou od léta využívat nový 
pumptrack a singltrek. Rekonstrukcí prošla jídelna na ZŠ T. G. M.,  
na fotbalovém stadionu vzniklo nové odpočinkové místo a profesio -
nální workoutové hřiště, obnovou prošlo i hřiště „v zatáčce“ nebo par-
čík vedle Lidového domu na Žitavské.  Pokračování na straně 3  

Užívejme si velkých i malých radostí

 
Nová cesta na Uhelné 
Obyvatelé naší nejmenší okrajové části se 
dočkali nové silnice. Zbývá už jen dodělat 
otočku pro autobusy.
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Důležité vodohospodářské stavby 
Se zpožděním, ale přece! Stavba vodovodu na 
Dolním Sedle a kanalizace v Nové Loučné 
odstartovaly.
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Parčík na Žitavské v novém 
Odpočinkové místo na Žitavské ulici prošlo 
proměnou. Ve spolupráci s polským 
partnerem přibyly i nové „kešky“.
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Informace z radnice 
Usnesení rady města 
27. schůze rady města 
Rada města na svém 27. jednání, konaném dne 2. listopadu 2022, 
mimo jiné: 
— schválila čerpání rezervního fondu organizace MŠ Liberecká, Hrádek 

nad Nisou v maximální výši 12 000 Kč na úhradu faktur z roku 2021 
za didaktické pomůcky 

— souhlasila s přijetím finančního daru ve výši 25 000 Kč na revitalizaci 
parčíku zahrady MŠ Hrádek nad Nisou – Donín, od společnosti KSM 
Castings CZ, s. r. o. 

— schválila smlouvu o financování z Fondu mikroprojektů v Euroregio -
nu Nisa na projekt „Václavice – i pro turisty”, realizovaného v rámci 
programu Interreg V-A Česká republika – Polsko 2014–2020, o cel-
kových nákladech 57 100,71 Eur (1 398 967,30 Kč), výši dotace  
30 000 Eur (735 000 Kč) a spolufinancování ze strany Města Hrádek 
nad Nisou ve výši 27 100,71 Eur (663 967,39 Kč), při kurzu 1Euro = 
24,50 Kč 

— schválila návrh vnitřní směrnice pod názvem: Jednací řád komisí 
Města Hrádek nad Nisou pro období 2022–2026, zřídila pro toto 
období následující komise: Komisi sociální a bytovou, Komisi pro ob-
čanské záležitosti, Komisi životního prostředí, Komisi pro dopravu, 
Komisi pro městskou památkovou zónu, Názvoslovnou komisi, Škol-
skou komisi a Komisi kulturní a přeshraniční spolupráce a jmenovala 
předsedy a členy těchto komisí 

— schválila uzavření dodatku č. 4 ke smlouvě o dílo ev. č. 04/026/21 
na akci s názvem „Křižovatka Okružní–Lidická a návazné chodníky, 
Hrádek nad Nisou – Etapa I.“, uzavřené mezi městem Hrádek nad 
Nisou a společností Strabag, a. s., Praha 5, jehož předmětem je spe-
cifikace nepředvídatelných méněprací, kdy celková cena díla bude 
snížena o částku 63 677,19 Kč s DPH (52 625,78 Kč bez DPH) 

— schválila přidělení veřejné zakázky, a to zpracování projektové doku-
mentace ve stupni RDS/ZDS k akci s názvem „Hrádek nad Nisou,  
ul. Donínská – splašková kanalizace“ předloženou subjektem VAL-
BEK, spol. s r. o., Liberec 3, za celkovou cenu 196 500 Kč bez DPH  
(tj. 237 765 Kč vč. DPH) 

— schválila přidělení veřejné zakázky, a to zpracování projektové doku-
mentace ve stupni DUSP/DPS na akci „Hrádek nad Nisou – poldr, 
ul. Oldřichovská“, předloženou subjektem Projektová kancelář  
VANER, s. r. o., Liberec 7, za celkovou cenu 122 694 Kč s DPH Kč  
s DPH (tj. 101 400 Kč bez DPH) 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
vyhotovení projektové dokumentace v rozsahu dokumentace studie, 
DÚR a DSP, DZS a inženýrskou činnost na akci: „Technické a sociální 

zázemí ke kapli v Uhelné“, společnosti Gabryš ateliér, s. r. o., Hrádek 
nad Nisou, za nabídkovou cenu 294 649,52 Kč s DPH (bez DPH  
243 512,00 Kč) 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
úprav a výsadby zeleně v ulici Liberecká před č. p. 382, 351 a 374, 
které jsou blíže specifikovány v cenové nabídce na akci: „Úprava  
zeleně v ulici Liberecká před č. p. 382, 351 a 374“, zhotoviteli PLAN-
TASTYL, s. r. o., Liberec XXX – Vratislavice nad Nisou 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
komplexní rekonstrukce otopné soustavy, které jsou blíže specifiko-
vány v projektové dokumentaci a v cenové nabídce na akci: „Rekon-
strukce kotelny MŠ Oldřichovská“, zhotoviteli Antonín R. – voda,  
topení, plyn, Hrádek nad Nisou za celkovou cenu 359 615,00 Kč bez 
DPH (435 134,15 Kč s DPH)  

— schválila dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na akci pod názvem „Oprava 
havarijního stavu střešního pláště nad hlavním vstupem městského 
hřbitova – Liberecká“ uzavřené mezi Městem Hrádek nad Nisou  
a společností Pokrývačství Vlastimil L, Hrádek nad Nisou, předmět 
dodatku jsou nepředvídatelné vícepráce zjištěné v rámci realizace 
díla v celkové hodnotě 89 518,00 Kč bez DPH (108 316,78 Kč s DPH) 

— schválila přidělení zakázky na archeologické práce „Dolní Sedlo – 
vodovod – Hrádek nad Nisou“ firmě Severočeské muzeum v Liberci, 
za nabídkovou cenu 178 475 Kč včetně DPH (147 500 bez DPH) 

— schválila přidělení zakázky na archeologické práce „Hrádek nad  
Nisou – Nová Loučná (kanalizace) I. a II. Etapa“ firmě Severočeské 
muzeum v Liberci, za nabídkovou cenu 111 320 Kč včetně DPH  
(92 000 bez DPH) 

— schválila přidělení zakázky na archeologické práce „Domov seniorů 
Hrádek nad Nisou, domov se zvláštním režimem“ firmě ARCHA 13, 
o. p. s., se sídlem Liberec Im – Staré Město, za nabídkovou cenu  
115 000 Kč (dodavatel není plátce DPH). 

 
28. schůze rady města 
Rada města na svém 28. jednání, konaném dne 16. listopadu 2022, 
mimo jiné: 
— souhlasila s přijetím finančního daru v maximální výši 32 144 Kč na 

úhradu obědů pro 6 nezletilých žáků Základní školy T. G. Masaryka, 
Hrádek nad Nisou, od společnosti WOMEN FOR WOMEN, o. p. s. 

— schválila čerpání rezervního fondu organizace Dům dětí a mládeže 
DRAK, p. o., v celkové maximální výši 43 612 Kč na úhradu faktur za 
nákup stolů a židlí do výtvarné dílny 

— souhlasila s přijetím finančních darů v celkové výši 259 000 Kč, dle 
seznamu darovacích smluv 2022 organizace Brána na akci „Hrá-
decké slavnosti a Bartolomějská pouť“ do vlastnictví příspěvkové  
organizace Brána Trojzemí, p. o. 

— schválila 
1) čerpání fondu investic organizace ZŠ Lidická, Hrádek nad Nisou, 

v maximální výši 525 730 Kč na úhradu faktur za dodávku kame-
rového systému, jeho instalaci a software včetně instalačního  
balíčku, za dodávku stavebních prací v ředitelně a vstupní hale 
budovy školy a nábytku do ředitelny 

2) čerpání rezervního fondu organizace ZŠ Lidická, Hrádek nad Ni-
sou, v maximální výši 115 841,71 Kč na úhradu dodavatelské  
faktury za rekonstrukci učebny pro první ročník a školní družinu 
ZŠ Lidická 

3) v souladu s § 31 odst. 2c) zákona č. 250/2000Sb. o rozpočtových 
pravidlech územních rozpočtů odvod z investičního fondu orga-
nizace ZŠ Lidická, Hrádek nad Nisou do rozpočtu zřizovatele ve 
výši 98 594 Kč 

4) změnu rozpočtu Města Hrádek nad Nisou 2022 č. 12, a to tak, že 
v kapitole Nedaňové příjmy – Dotace bude navýšen příjem z na-
řízeného odvodu investičního fondu ZŠ Lidická ve výši 98 594 Kč 
a v kapitole Výdaje – Příspěvkové organizace bude navýšen pří-
spěvek pro ZŠ Lidická ve výši 98 594 Kč, rozpočet města 2022  
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po změně č. 12 má stanoven celkový objem příjmů částkou  
273 961 103 Kč, celkový objem výdajů částkou 397 687 817 Kč  
a salda ve výši 123 726 714 Kč ve třídě financování. 

— schválila smlouvu o financování z Fondu mikroprojektů v Euroregio -
nu Nisa na projekt „Trojzemí – od školky bez hranic”, realizovaného 
v rámci programu Interreg V-A Česká republika – Polsko 2014–2020, 
o celkových nákladech 16 332 Eur (400 134 Kč), výši dotace  
13 882,20 Eur (340 113,90 Kč) a spolufinancování ze strany Města 
Hrádek nad Nisou ve výši 2 449,80 Eur (60 020,10 Kč), při kurzu  
1 Euro = 24,50 Kč 

— vzala na vědomí výzvu Ministerstva životního prostředí k vrácení  
finančních prostředků dle §14f zákona č.218/2000 Sb., o rozpočto-
vých pravidlech ve znění pozdějších předpisů, dotčených pochybe-
ním u projektu Operačního programu Životní prostředí „Snížení 
energetické náročnosti ZŠ Lidická v Hrádku nad Nisou“, přičemž 
vratka dotace z prostředků Fondu soudržnosti odpovídá částce  
62 802,82 Kč a uložila starostovi města jednat s firmou Energy Be-
nefit Centre, a. s., o finanční kompenzaci vzniklé škody 

— schválila přijetí dotace z rozpočtu LK, Individuální dotace – Spor-
tovní infrastruktura na projekt „Rekonstrukce sportovního areálu  
u ZŠ T. G. M. Hrádek nad Nisou“ ve výši max. 1 296 020 Kč a zajiš-
těném spolufinancování ve výši 3 682 029,57 Kč, přičemž část  
spolufinancování ve výši 3 471 035 Kč je pokryto dotací z Národní 
sportovní agentury 

— schválila přijetí dotace z rozpočtu LK, Individuální dotace – Spor-
tovní infrastruktura na projekt „Rekonstrukce školní tělocvičny  
ZŠ T. G. M. Hrádek nad Nisou“ ve výši max. 1 290 000 Kč a zajiště-
ném spolufinancování ve výši 7 684 422,77 Kč, přičemž část spolu-
financování ve výši 4 355 244 Kč je pokryto dotací z Ministerstva pro 
místní rozvoj 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Lužický spor-
tovní spolek, Hrádek nad Nisou, ve výši 30 000 Kč na úhradu ná-
kladů spojených se sportovní činností spolku (nákup sportovního 
vybavení, startovné na sportovních soutěžích). 

 
 

Ze zasedání zastupitelstva města 

11. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelstvo města na svém 11. zasedání, konaném dne 23. listopadu 
2022, mimo jiné: 
— schválilo přijetí dotace z Ministerstva pro místní rozvoj, podpro-

gramu Podpora obcí s 3 001 – 10 000 obyvateli, DT 117D8220B Pod-
pora obnovy sportovní infrastruktury na projekt „Rekonstrukce 
školní tělocvičny ZŠ T. G. Masaryka, Hrádek nad Nisou“ ve výši  
4 355 224 Kč, zajištění spolufinancování ve výši 4 715 756,77 Kč dle 
vydaného Rozhodnutí o poskytnutí dotace ze dne 30. 10. 2022  
(č. j. MMR-63277/2022-57) 

— vzalo na vědomí  
a) zápis z jednání pracovní skupiny Fondu rozvoje Václavic a Uhelné 

(FRVU) ze dne 31. 10. 2022 
b) stav finančních prostředků na účtu FRVU ke dni 31. 9. 2022 ve 

výši 6 011 419,52 Kč 
— schválilo: 

a) financování z účtu FRVU akce „Technické a sociální zázemí ke kapli 
v Uhelné“ ve výši 294 650 Kč vč. DPH 

b) financování z účtu FRVU nákup 20 ks konferenčních židlí na fot-
balové hřiště Václavice, v celkové výši 17 800 Kč 

c) navýšení finanční částky na akci „Restaurování božích muk“  
o 21 470 Kč za manipulaci a terénní úpravy (z částky 84 756 Kč 
na částku 106 226 Kč) 

d) změnu rozpočtu tvorby a čerpání v roce 2022 „Rozpočet FRVU 
2022“ 

— schválilo navrhovaný plán činnosti – termíny zasedání Zastupitelstva 

města Hrádek nad Nisou na první pololetí r. 2023: 18. 1., 15. 2.,  
29. 3., 26. 4., 31. 5., 28. 6. 

— vzalo na vědomí plán činnosti – termíny jednání Rady města Hrádek 
nad Nisou na první pololetí r. 2023: 11. 1., 1. 2., 8. 2., 8. 3., 22. 3.,  
5. 4., 19. 4., 10. 5., 24. 5., 7. 6., 21. 6., kdy se i v termínech konání za-
sedání zastupitelstva města budou automaticky konat jednání rady 
města před zastupitelstvem, nebude-li takové jednání rady města 
odvoláno. 

Kompletní usnesení z jednání Rady města a zasedání Zastupitelstva  
v plném znění najdete na webu města Hrádek nad Nisou.

Užívejme si velkých  
i malých radostí 

 
Dokončení ze strany 1 
Rekonstrukce se dočkalo také sportoviště při ZŠ T. G. M. a podařilo se 
opravit budovu bývalé celnice, kde nově slouží společně česká a saská 
policie. Začaly také práce na biotopu v Loučné, kde vznikne další 
krásné místo pro trávení volného času, na Uhelnou vede opravená sil-
nice, rozeběhla se stavba domu pro seniory, hrádecký fotbal si připsal 
historický úspěch, když v kategorii U19 zvítězil v Krajském přeboru, 
hrádecké mažoretky si vybojovaly účast na Mistrovství Evropy…  

Není toho málo, co říkáte? A to jsme jenom namátkou zalistovali  
v minulých číslech HRÁDECKA. Určitě bychom našli řadu dalších věcí 
a událostí, ze kterých se můžeme těšit. Užívejte si tedy i vy velkých  
i malých radostí a nenechte se otrávit „blbou náladou“ ve společnosti. 
Spokojenost je totiž v nastavení naší mysli. Za celý tým, který pro vás 
HRÁDECKO připravuje, Vám přeji krásně prožité vánoční svátky  
a úspěšný nový rok plný zdraví.      Věra Baumgartnerová

Poplatky za inzerci v měsíčníku 

HRÁDECKO 
  formát                                                                                 cena 
  9 x 2,5 cm (na šířku)                                                      200 Kč 
  9 x 5 cm (na šířku)                                                         500 Kč 
  A6 (čtvrtstránkový, na výšku)                                    1 000 Kč 
  A5 (půlstránkový, na šířku)                                        1 600 Kč 
  A4 (celostránkový, na výšku)                                     3 000 Kč 
  Smíšená (reklamní reportáž)                            cena dohodou 
  Vkládací (za vložený a dodaný ks)                                    2 Kč 
  ceny jsou uvedeny bez DPH (sazba DPH je 21%)

Příští řádné zasedání Zastupitelstva města se bude konat 14. pro-
since 2022 od 17 hodin v multifunkčním sále Brány Trojzemí.

312. číslo | prosinec 2022

www.hradek.eu
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Se zpožděním tři čtvrtě roku v případě vodovodu na Dolním Sedle  
a půl roku v případě kanalizace v Nové Loučné, byla v říjnu předána 

obě staveniště vysoutěženým stavebním firmám. O důvodech zpož-
dění jsme podrobně psali v září. Město uspělo se žádostmi o dotaci. 
Její poskytovatel ji ale neměl krytou státním rozpočtem a na vydání 
rozhodnutí o tom, že město finance skutečně dostane, se muselo če-
kat. Kdyby z jakéhokoliv důvodu peníze nepřišly, město by stavby za 
bezmála 86 miliónů korun muselo financovat celé ze svého a na to 
nemá. 

Na Dolním Sedle bylo staveniště předáno 17. října. Společenství  
firem Stavitelství Řehoř, s. r. o., a POHL cz, a. s., začalo stavbou pře-
rušovacího vodojemu u donínského hřbitova. S vlastním vodovodním 
řadem a s ním souvisejícími výkopy se začne na jaře. Podle uzavřené 
smlouvy stavba skončí nejpozději 24 měsíců. 

V Nové Loučné se začalo stavět 24. října. Společenství firem Stavi-
telství Řehoř, s. r. o., a Ještědská stavební společnost, spol. s r. o., má 
na dokončení stavby zahrnující síť splaškových stok, ale také čerpací 
stanici odpadních vod v dolní části ulice Na Hrázi a výtlak odpadních 
vod, které splašky odvedou do stávající kanalizace v Hartavské ulici, 
12 měsíců.          

Vít Štrupl

4 investice
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Rekonstruované odpočinkové místo na ulici Žitavská, které bylo pře-
dáno zhotovitelem dne 30. 11. 2022 je již plně k dispozici. Bude slou-
žit pro pěší turisty, cyklisty, inline bruslaře a jiné sportovce, pohybující 
se od česko-polského hraničního přechodu a dále do centra Hrádku 
n. Nisou i místním obyvatelům. Odpočinkové místo je určeno jak pro 
děti, pro které je tu k dispozici věž s pořádnou nerezovou skluzavkou, 
pružinové houpačky i sestavy lanových prvků. Dospělý návštěvník si 
zde může v klidu odpočinout, lokalita nabízí i klidná zákoutí např. se 
sochou sv. Anny. Může si zde také odložit kolo do stojanu nebo do-
konce zahrát šachy na instalované šachovnici. 

Další důležitou částí projektu je doplnění stávající turistické nabídky  
v systému geocaching. Na sedmi nových místech budou ve spolupráci  

s polským partnerem, městem Bogatynia, instalovány a do odpovídajícího 
systému registrovány schránky geocachingu. Věříme, že i tato novinka 
bude návštěvníky našeho regionu pozitivně přijata. 

Evropská unie přispěla na projekt s názvem Odpočinkové místo pro  
turisty – ul. Žitavská, Hrádek nad Nisou, číslem CZ.11.2.45/0.0/0.0/ -
16_012/ 0003019 částkou 30 000 EUR, spoluúčast města činí přibližně  
26 000 EUR.        Romana Cermanová 

Rekonstrukce odpočinkového místa

Stavby vodovodu a kanalizace začaly



V našem regionu bude zahájeno zprovozňování nových stanic mobil-
ních sítí, které zlepší kvalitu datových služeb. Za určitých podmínek 
kvůli tomu ale může nastat zhoršení kvality příjmu televizního signálu 
přes anténu. Jak zjistit, že se to týká právě vás, a co dělat? Čtěte dále, 
protože za určitých podmínek se o nápravu musí postarat mobilní ope-
rátor. 

Nejprve je třeba zjistit, že problém není způsoben něčím jiným.  
Rušení způsobené mobilní sítí se projeví náhle, dosti masivně a přímo 
souvisí s uvedením nové základnové stanice mobilního operátora do 
zkušebního provozu. Tím se liší od rušení televizního příjmu, které je 
zapříčiněno např. nekvalitním televizním signálem, závisí často na po-
časí, denní a roční době apod. a projevuje se většinou nepravidelně. 
Pokud u vás taková situace nastala, můžete pro jistotu kontaktovat ještě 
sousedy, zda nemají stejný problém a zkontrolovat stav antény. Dále 
je dobré si ověřit, zda byla v okolí spuštěna nová stanice. Na interne-
tové stránce https://digi.ctu.cz/zp zadáte svoji adresu. Ta se v mapě 
označí jako čtvereček, nové stanice jako kolečka. Pokud je nová stanice 
ve vzdálenosti do 500 m nebo leží na spojnici „vaše adresa – televizní 
vysílač“, může být problém způsoben opravdu spuštěním nové sta-
nice. Datum spuštění se objeví po najetí myší nad kolečko a rušení  
televizního signálu by mělo být od stejného data. Pro úplnost dodejme, 
že rušení může být způsobeno i v případě telefonu položeného blízko 
k televizi, pak je dobré jej odkládat dále. 

Jestliže si po těchto ověřeních myslíte, že náhlé zhoršení příjmu  
televize přes anténu je způsobeno spuštěním nové základnové stanice, 
oznamte to Českému telekomunikačnímu úřadu, který situaci znovu 
prověří a v případě oprávněnosti požadavku uloží operátorovi povin-
nost provedení technického zásahu na vaší anténě tak, abyste televizi 
přijímali jako dříve. Pozor, ČTÚ vám nepomůže v případě, že je televizní 
signál na vaší adrese dlouhodobě nedostatečný, ale ani pokud použí-
váte náhražkovou nebo pokojovou anténu. Pak je řešením instalace 
venkovní antény nebo pokojové antény s filtrem – ovšem ne na vrub 
mobilního operátora.  

Jak nahlásit problém na ČTÚ? Můžete vyplnit internetový formulář 
na stránkách ČTÚ a přímo jej odeslat, nebo si jej uložit a poslat mailem 
na podatelna@ctu.cz, případně jej odeslat i vytištěný poštou. Ozná-
mení je možné provést i telefonicky (tel.: 475 309 302) nebo na výše 
uvedený e-mail bez využití formuláře. Je ale potřeba nahlásit jméno  
a příjmení, datum narození, adresu, telefon, příp. e-mail. Připojit se 
musí adresa výskytu rušení, rušené programy, typ použité antény (ven-
kovní, pokojová, společná apod.) a stručný popis projevu rušení včetně 
data jeho začátku. Po nahlášení problému budete kontaktováni pra-
covníkem ČTÚ, který upřesní detaily a domluví termín měření, anebo 
vám přímo oznámí, že odrušení u vás provede operátor, který s vámi 
následně dohodne termín zásahu. 

-vš-

V listopadu skončila podzimní fáze cestářských prací na Uhelné a jejím 
okolí. Silnice v nejmenší okrajové části Hrádku nad Nisou byla v minu -
losti přehlídkou děr všech možných tvarů a velikostí. Nemalou měrou 
se na tom podílel i starý, místy až příliš mělce uložený vodovod. V tu-
hých zimách dokázal zamrznout a byly zimy, ve kterých se celá vesnice 
ocitla na dlouhé týdny bez vody. Mrazy naštěstí už nejsou zdaleka tak 
tuhé, jako před lety, ale poruch vodovodu způsobených jeho špatným 
technickým stavem i nových přípojek dál přibývalo. A tak se kopalo, 
kopalo, kopalo… 

Nového vodovodu se Uhelná dočkala už dříve. V dubnu loňského 
roku se objevila mohutná technika a středem cesty, v patřičné hloubce, 
protlačila mezi kořeny majestátních lip nový hlavní řád. Mimo komu-
nikaci byly vytaženy všechny přípojky včetně těch zatím jen plánova-
ných, aby se budoucí silnice nepoškozovala od samého začátku.  
Potom už se čekalo jen na obnovu cesty. 

S tou se od samého začátku počítalo nejen v samotném území 
sídla, ale včetně přibližně kilometru přístupové cesty směrem od Vác-
lavic. S opravou se začalo již před lety, ale vzhledem k majetkovým 
vztahům se tehdy pokládka nového asfaltu zastavila jen kousek za  
zatáčkou „U Spálené lípy“.  

Přípravné práce na opravě cest trvaly víc než jeden měsíc, ale na 
samotnou pokládku nových povrchů stačily vysoutěženému dodava-
teli, firmě Eurovia, pouhé dva dny. V pondělí 7. listopadu a v pátek 
12. listopadu se Uhelná, dostupná osobním autem pouze po jedné 
cestě a jen z jedné strany, ocitla zcela odříznutá od světa. Za tuto 
velmi krátkou dobu omezení se místní obyvatelé dočkali pěkné nové 
silnice, kterou si tak dlouho přáli. 

Projekt měl být původně realizován z prostředků Fondu rozvoje 
Václavic a Uhelné, který jako kompenzaci za svou činnost negativně 
ovlivňující život v uvedených lokalitách plní firmy provozující pískovnu 
a větrné elektrárny v blízkosti obou okrajových částí Hrádku n. Nisou. 
Raketový nárůst cen stavebních a cestářských prací způsobil, že první 
zhotovitel odstoupil od původní smlouvy podepsané zkraje roku 

2022. Muselo se soutěžit znovu a nárůst konečné ceny představoval 
téměř milion korun. Celou akci před krachem zachránilo Město Hrá-
dek nad Nisou, které navýšení nákladů uhradilo ze svého rozpočtu  
a cesta na Uhelnou i uličky v ní v tuto chvíli již září novotou. 

Hotovo ale úplně není. Zbývá dláždění na otočce autobusu. Mělo 
by fádní asfaltové prostranství u vjezdu do obce proměnit na zajímavě 
řešenou plochu, ze které povedou dvě cesty do vesnice i chodníček  
k letos opravenému křížku. Zhotovitel měl obavy z listopadového po-
časí, beton pod kostkami musí být v těchto místech obzvlášť kvalitní, 
aby dlažební kostky nevytrhaly otáčející se autobusy. K realizaci dlažeb 
proto dojde až na jaře, kdy pomine nebezpečí mrazů. Pak bude defi-
nitivně hotovo.               

Roman Sedláček

Uhelná má novou cestu

Máte špatný televizní signál?
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Ceny energií jsou v posledních měsících předmětem nejedné diskuze. 
Vysoký nárůst cen za elektřinu a plyn nenechal v klidu nikoho. K situa -
ci se muselo čelem postavit také město. Velkou nevoli vyvolala infor-
mace o tom, že v letošní sezóně nebude v provozu kluziště. Několik 
otázek k tomuto tématu jsme proto položili i starostovi města Josefu 
Horinkovi.  

 
Pane starosto, pro koho město zajišťuje energie? 
Město zajišťuje odběr energie v podstatě pro všechny veřejné objekty, 
které vlastní a provozuje v nich nějakou činnost. Jedná se o školy, 
školky, budovu radnice, pečovatelské domy, Bránu Trojzemí, Besedu, 
knihovnu, ale také například sokolovnu, stadion, objekt Seník, Schu-
bertovu vilu, Dům dětí atd. Pro většinu těchto objektů nakupujeme 
jak elektřinu, tak plyn. Elektrickou energii beze zbytku pro všechny, 
vyjma těch, které si ji dovedou vyrobit sami (např. ZŠ T. G. M. díky fo-
tovoltaice), plyn pak pro ty, které nemají smlouvu s H-thermou, která 
jim provozuje kotelny, a tím pádem odebírají teplo a nikoliv plyn.  
 
Jakým způsobem město energie zajišťuje a proč nemá dlou-
hodobou smlouvu s dodavateli? 
To má historický podtext, kdy než dělat přímou smlouvu, tak v určitém 
momentu bylo výhodnější energie soutěžit přes energetickou burzu. 
Čím větší objem energií se soutěžil, tím se dala získat výhodnější cena. 
Proto se města, organizace, ale i jednotlivci začali sdružovat do větších 
celků. Hrádek se tehdy přidal pod Liberec, jako spousta dalších měst, 
a energie soutěžili společně. V důsledku války na Ukrajině se ale trh 
definitivně zhroutil a přestalo to fungovat. Zároveň si ale žádná spo-
lečnost na sebe nevezme to riziko, aby nás připojila, takže musíme na 
burze soutěžit dál, ale s tím rozdílem, že teď nesoutěžíme fixní cenu 
na určité období, ale soutěžíme takzvané spotové ceny, resp. admini-
strátora, který za nás bude energie řešit. Spotová cena je taková, která 
je aktuálně na burze a která může kolísat. Může rychle spadnout,  
a je to dobré, ale zároveň může také rychle vyletět nahoru. Admini-
strátor pohyb cen hlídá a snaží se pro nás nakupovat co nejvýhodněji. 
Energie tedy takto máme zajištěné na rok a uvidíme, jak to bude dál. 
A nebylo to vůbec jednoduché, protože tím, jak v jednu chvíli burzy 
přestaly fungovat, nikdo ani žádnou službu nenabízel, v jednu chvíli 
tady dokonce žádný plyn nebyl a ceny rostly do závratných výšin.  
 
Energie tedy zajištěné máme, vzhledem k jejich cenám je ale 
potřeba s nimi šetřit. Jaká úsporná opatření město přijalo? 
Už od léta, kdy jsme ještě neměli vysoutěženo, nevěděli jsme, jestli 

vůbec na příští rok zajistíme energie, nevěděli jsme, za jaké ceny, ne-
věděla ani vláda, jestli a jak bude ceny stropovat, kdy to v jednu chvíli 
vypadalo, že kWh bude i za 50 Kč, tak jsme řekli, že k tomu musíme 
zaujmout nějaké stanovisko. V prostředí měst se i s ohledem na plá-
nování rozpočtu na příští rok dávno mluvilo o úsporách. I my jsme 
proto věděli, že budeme muset ušetřit na tom, co je pro nás zbytné. 
Jednou z takových věcí je kluziště. I když chápu, že pro určitou část 
lidí to je nepříjemné, je potřeba vědět, že na tři měsíce spustit kluziště 
je v aktuálních podmínkách strašně drahé. Je to provozně velmi  
náročné sportoviště, a jestliže ta cena by stoupla jednou tolik, dosta-
neme se k milionu korun jenom za energie. Muselo by se zavést nejen 
vstupné pro děti, například, ale také zvýšit cenu za pronájem celé  
plochy amatérským hokejovým týmům, která je nosným příjmem  
kluziště. Otázkou zůstává, jestli by tyto týmy vyšší cenu akceptovaly. 
A jestliže loni bylo za 90 minut 1 800 korun, teď by to byl dvojnáso-
bek. A také hokejisté vnímají určitý (ne)komfort, který naše kluziště  
s plátěnou střechou a omezeným prostorem na převlékání apod. má, 
a za tyto peníze už si rozmyslí, jestli nevyužít za stejnou cenu raději 
mnohem vybavenější stadiony v Turnově nebo Frýdlantu. Mohlo by 
se nám taky potom stát, že na kluziště bude chodit pár dětí, protože 
nějaká část rodičů nebude ochotná platit vstupné. Pro zajímavost roz-
díl v příjmech a nákladech na provoz kluziště za loňskou sezónu, tedy 
částka, kterou doplácí město, byla víc jak 800 tisíc korun. Při součas-
ných cenách energií by ještě více stoupla. Rozhodnutí to vůbec nebylo 
jednoduché, ale i přesto, že chápu rozčarování těch, kteří kluziště vy-
užívají, bylo nutné.  
     Mírně ušetříme i na vánoční výzdobě, i když tady jsme si řekli, že 
vánoční atmosféru lidem brát nechceme, na rozdíl od jiných měst, 
kde světelnou výzdobu radikálně omezili. V Hrádku jsme neosadili 
světelné prvky na lampách veřejného osvětlení a město zdobí pouze 
energeticky nenáročné ledkové řetězy, které se navíc vypnou už  
6. ledna. Jejich provoz dohromady s vánočními stromy a světelnými 
prvky na náměstí tak vyjde na cca 10 tisíc korun.  
     Rozhodnutí vypnout kluziště není populární, ale věřím, že většina 
lidí to pochopí. Školy nebo pečovatelský dům zkrátka vypnout nemů-
žeme. 
 
Když jste zmínil veřejné osvětlení, to stojí taky spoustu pe-
něz, hodně měst v minulosti vyměnilo lampy za úspornější 
LED technologie… jak to máme v Hrádku? 
My jsme šli kdysi cestou sodíku, ale v rámci toho se montovaly regu-
látory, díky kterým se v určité době intenzita svícení snižuje třeba na 
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40 procent, což běžným okem skoro ani nepoznáte, a navíc je to v době, 
kdy většina lidí spí a venku se nepohybuje. My jsme si s tím tehdy  
poradili takto, teď už ale v některých ulicích i my máme připravené 
projekty na lampy s LED technologií, ale tehdy, když jsme řešili vý-
měnu osvětlení, byly tyto technologie v plenkách a byly hodně drahé. 
Teď jsme si ověřili, že jsou za jiné peníze a nejsou tolik poruchové, 
protože tam je jedna velká nectnost, a když se něco porouchá, zna-
mená to výměnu celé lampy, nikoli jen žárovky, jako v případě sou-
časných lamp. Vždycky jsou nějaká pro a proti a v určité chvíli je třeba 
se rozhodnout.  
     Projekty na výměnu lamp jsou připravené pro ulici Oldřichovskou, 
Oldřichov na Hranicích, atd… a především tam, kde ČEZ připravuje 
rekonstrukce a ruší sloupy, protože dává kabely pod zem. Všude tam 

bude potřeba dát nové veřejného osvětlení, které už bude osazené 
úspornější technologií.  
 
Pane starosto, a co do budoucna?  
Uvidíme, jak se ceny a celkově téma energií budou dále vyvíjet, ně-
která úsporná opatření, která se nám vyplatila a do budoucna ještě 
více vyplatí, jsme už v minulosti provedli, například zateplení budov 
škol a školek nebo instalace fotovoltaických panelů ZŠ T. G. M. Otázka 
energií bude samozřejmě aktuální i v dalších letech a budeme se jí 
muset zabývat komplexněji, nějaká energetická koncepce, která by 
nastínila směr, bude určitě nutná.  

Děkuji za odpovědi.                
 Rozhovor připravila Věra Baumgartnerová

Když tradice  
procházejí žaludkem… 
 
K jednotlivým částem roku se váží různé zvyky a tradice. Jejich nedíl-
nou součástí jsou často také typické pokrmy. Sváteční okamžiky tak 
najednou můžeme vnímat více smysly. A právě zkušenosti s přípravou 
tradičních dobrot a pochutin předávají žákům ze školy v Loučné ženy 
z Kabinetu Trojzemí z Hrádku nad Nisou, Venkovských žen z Markotic 
a dalších organizací v Trojzemí. 

Společně jsme tak u příležitosti předešlých setkávání připravovali 
velikonočního beránka a nádivku. O dožínkách jsme spojily výrobu 
dýňové polévky s přípravou pečeného čaje. Na začátku zimy jsme  
vedle svatomartinských rohlíčků uvařili i bramboračku nebo pekli 
bramborové placky. A adventní setkání se neslo, jak jinak než v pečení 
perníčků, lineckého cukroví a také jsme nacvičily houbového kubu, 
což bylo typické vánoční jídlo z krup a hub. 

Zkušené kuchařky učí svým dovednostem děti, které se aktivně  
zapojují do přípravy všech jídel, a navíc vyrábí dekorace vážící se  
k jednotlivým obdobím.  

Projekt „Tradice v Trojzemí“ můžeme realizovat díky podpoře z Ev-
ropské unie prostřednictvím česko-polského programu Fondu malých 
projektů Euroregionu Nisa.      

 Mgr. Hedvika Zimmermannová

Setkání „Skřítků  
podzimníčků“ 

 
Jednou z priorit Svazku měst Malý trojúhelník Bogatynia – Hrádek 
nad Nisou – Zittau je přeshraniční setkávání a vzájemné poznávání 
dětí. Projekt „Trojzemí – od školky bez hranic“, který je podpořen  
z Evropské unie prostřednictvím česko-polského programu Fondu  
malých projektů Euroregionu Nisa.  

Tento projekt volně navazuje na již započatou spolupráci, ve které 
se podařilo navázat kontakty mezi školkami z Hrádku nad Nisou a Bo-
gatynii. 

Vedle společných poznávacích cest dětí do IQ-parku v Liberci a od-
borných setkání pedagogických pracovníků jsou v projektu dvě velká 
setkání dětí, kde společně soutěží, vyrábějí a zpívají.  

Program soutěží podzimního setkání „Skřítků podzimníčků“ a vy-
rábění připravili zástupci Základní školy praktické z Loučné za vydatné 
pomoci zástupců z ostatních školek. Děti si mimo jiné vyrobily pod-
zimní čelenku a po hudebním vystoupení jednotlivých školek z 
Hrádku, Bogatynii i Zittau na podiu se přes sto dětí vrhlo do tanečního 
reje. Naše další setkání se ponese v duchu adventního času. Už se 
všichni těšíme a děkujeme všem, kdo nás podporují a pomáhají nám. 
Rozzářené dětské oči svědčí o tom, že to má smysl. 

Mgr. Hedvika Zimmermannová
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POZNÁMKY:



Po covidem vynucené pauze se na naší škole opět rozbíhá česko-ně-
mecká spolupráce na 1. i 2. stupni. Již v minulém školním roce a za-
čátkem tohoto školního roku jsme se sešli s našimi německými a čes-
kými kolegy a rozpracovali novou koncepci spolupráce. Žáci dostali 
větší prostor pro rozhodování a měli možnost vybrat si okruh, kte-
rému se budou celé pololetí se svou skupinou věnovat. 

 
Na prvním stupni se děti setkávají, dle vybraného okruhu, u nás na 

škole nebo cestují autobusem do školy v Hartau. Žáci se s partnerskými 
třídami sešli již na konci září na společném pobytu v Doksech. Pobyty 
byly úspěšné a setkali jsme se s velmi pozitivními reakcemi dětí. Žáci 
absolvovali řadu seznamovacích aktivit a her (kromě dětí poznali i vy-
učující z Hartau), večerní táborák s opékáním buřtů a výlet parníkem 
po Máchovu jezeru. 

Od listopadu probíhají společná setkání. Ta jsou zařazena do výuky 
vždy v pátek jednou za 14 dní pro dvě české a dvě německé třídy  
a žáci se věnují vybranému tématu. Na jednotlivých stanovištích bu-
dou žáci dva měsíce a následně si vyberou jiné. Děti si mohou vybírat 
z 8 okruhů podle svého zájmu. Mezi nabízenými aktivitami je např. vy -
rábění dekorací, robotika, tanec, pečení, vycházka a poznávání okolí 
Hrádku nad Nisou a Hartau, netradiční míčové hry nebo keramika. 
V jednotlivých skupinách je vždy polovina žáků z Hrádku n. N. a po-
lovina z Hartau. Chceme docílit toho, aby se děti při práci ve dvojicích 
nebo menších skupinách poznaly a byly schopny spolupracovat i přes 
jazykovou bariéru, která hlavně u žáků 1. a 2. ročníku je. V průběhu 
prvních setkání se žáci spolu snažili komunikovat a díky přítomnosti 
německy (i česky) hovořících pedagogů a asistentů vše proběhlo bez 
větších problémů.   

1. 12. 2022 pojedou v rámci společných setkání ještě žáci 3. A a 4. A 
do divadla v Zittau na pohádku Šípková Růženka. Mezi další společné 
aktivity bude od prosince 2022 patřit i společný plavecký výcvik 2. tříd 
ve Stráži pod Ralskem.  

Přestože většina žáků 1. stupně se poprvé účastní společných se-
tkání, jsou reakce i ohlasy kladné. Dětem se zvolené aktivity líbí a jsou 
spokojeny. Ze Schkoly Hartau jsme obdrželi rovněž velice kladné re-
akce. 

Na druhém stupni pracují děti jedno pololetí v Hrádku nad Nisou, 
další pak v Ebersbachu a na každé si mohou vybrat činnost, která je 
osloví. Nyní, na konci listopadu, už máme za sebou setkání se všemi 
skupinami. 

Žáci 5. a 6. tříd se setkali ve dnech 6. a 7. 10. a měli k dispozici ná-
sledující dílny: sport, robotika, divadlo a jazykové hry (tyto dílny pro-
bíhaly v Hrádku), ruční práce, vaření, opracování dřeva, tisk, hudba, 
žonglování, hry a tvoření (dílny v Ebersbachu). Děti byly dobře mo-
tivované a zpětná vazba z těchto dnů je veskrze pozitivní. 

7. a 8. třída se setkala s německými žáky 1. a 2. 11. Skupiny  
v Hrádku měly stejnou náplň jako žáci 5. a 6. ročníku. V Ebersbachu 
měly děti možnost věnovat se tanci, turistice, výtvarným činnostem  
a jazykovým hrám. I zde většina žáků využila setkávací dny a praco-
vala naplno. 

Třída 9. A se společně s německou třídou Panthera z Ebersbachu 
setkávala po celý týden v Hrádku nad Nisou. Vzniklo šest skupin, které 
se nejprve v pondělí 7. 11. za pomocí animátorů poznaly a stmelily 
při programu v naší tělocvičně. Během dalších dvou dní měly děti  
k dispozici 2 třídy a učebnu Robotel s počítači. Žáci využívali i okolí 
školy, park a sportovní hřiště, kde nacvičovali tance, natáčeli video  
a vyhledávali informace. Ve skupinách zpracovávali společné projekty 
na následující témata: vaření, počítačové hry, natáčení a editace videa, 
tanec, výtvarná činnost a turistické cíle v okolí. Jejich úkolem byla 
hlavně vzájemná komunikace, pomoc s vyjadřováním a výslovností  
v češtině i v němčině. Pracovali velmi efektivně a vycházeli si vstříc.  
I díky tomu mohli ve čtvrtek v hrádeckém kině prezentovat před vyuču -
jícími a ostatními dětmi výsledky své práce. V pátek 11. 11. se konalo 
závěrečné setkání v hrádecké Besedě, kam dorazili i žáci z partnerské 
školy svazku Schkola v Rumburku. Žáci si mohli vzájemně předat kon-
takty, zatancovat si, sdělit si své dojmy ze spolupráce a užít si malé  
občerstvení. Pro pedagogy to byla možnost zhodnotit dosavadní prů-
běh spolupráce a nasbírat postřehy a podněty pro další činnost. 

Při této příležitosti se mediální tým obrátil na zástupce žáků s tě-
mito dotazy: 
Co bylo tématem vaší skupiny? 
Jak hodnotíte uplynulý týden? 
 
Kristýna Bobajevská 9. A 
Naše skupina měla přednášku o tancích. Nejdříve jsme o nich česky  
i německy povídali, pak jsme je i předvedli. S německými dětmi jsme 
měli dobré vztahy, komunikovali jsme bez problémů a užili jsme si to. 
 
Marie Rybáriková 9. A 
My jsme si vybrali památky v okolí a představili je, řekli o nich nej-
důležitější informace. Zpočátku jsme se před sebou styděli, to se pak 
ale zlepšilo. Mám z toho dobrý pocit. 
 
Jaromír Mottl 9. A 
Myslím si, že to bylo velmi efektivní a zábavné. Komunikace byla dobrá. 
Naším tématem byly počítačové hry. Půlka skupiny se věnovala jejich 
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historii a druhá e-sportu. Pak jsme to dali dohromady, udělali jsme 
společnou prezentaci a tu pak přednesli. 
 
Kateřina Nešetřilová 9. A 
I já si myslím, že spolupráce probíhala dobře a celkově se mi ten tý-
den líbil. Měli jsme téma umění a tvořili jsme výrobky ze sádry. Jediné, 
co mě mrzí, je, že to byl jen týden. 
 
Lovis, Panthera 
Zpracovávali jsme téma turismus a natáčeli k němu příspěvky. Pro-
bíhalo to dobře a byla to zábava. 
 
Jakob, Panthera 
Naše téma bylo sport, zaměřeno na tanec. Nejsem žádný tanečník, 
tak jsem pomáhal hlavně s tvorbou prezentace. Bylo to super, komu-
nikovali jsme někdy i anglicky. 
 
Heinrich, Panthera 
Vytvořili jsme prezentaci o počítačových hrách. Spolupracovalo se 
nám bez problémů. Představení prací v kině bylo zábavné, všechny 
děti poslouchaly a byla dobrá atmosféra. Mediální tým ZŠ Lidická

V měsíci září proběhla na hrádeckých základních školách (ZŠ Lidická, 
ZŠ T. G. M., ZŠ Donín) logopedická depistáž (orientační vyšetření  
vývoje řeči). Depistáž provádí po předchozím souhlasu rodičů logo-
pedická asistentka. V letošním roce orientačním vyšetřením prošlo  
89 dětí. U 28 byla zjištěna vada řeči. A to je číslo vysoké. Rodičům je 
vždy nabídnuta pomoc při odstraňování vad řeči v logopedické po-
radně na ZŠ Lidická. Záleží ale jen na nich, zda této pomoci využijí. 

Logopedickou péči pro školní děti v Hrádku nad Nisou zajišťuje 
velmi úspěšně a zodpovědně již mnoho let paní Mgr. Ivana Nevyhoš-
těná. Zeptali jsme se jí, jak ona sama hodnotí situaci v oblasti péče  
o děti s vadou výslovnosti, jakou pomoc poradna v Hrádku nad Nisou 
poskytuje a co dělat pro to, aby děti do škol nastupovaly se správnou 
výslovností nebo alespoň s menšími nedostatky, které se během ně-
kolika týdnů, měsíců dají odstranit. 

 
V úvodu článku píšeme, že jste prováděla depistáž na třech 
hrádeckých školách. O všechny děti s vadou výslovnosti  
z těchto škol pečujete? 
O všechny ne. Všechny děti, které projdou depistáži a je u nich zjištěn 
problém s výslovností, obdrží zprávu pro rodiče, kde je jim nabídnuta 
možnost navštěvovat logopedickou poradnu. Někteří následně na-
bídku využijí, někteří již docházejí do logopedických poraden do  
Liberce, a tak tam s péčí pokračují. Někteří bohužel nabídku nevyužijí, 
což je veliká škoda, neboť tato služba, kterou poskytujeme, je v Libe-
reckém kraji ojedinělá. 
 
Kolik žáků prošlo úspěšně poradnou během Vaší činnosti? 
Statistiku si nedělám, ale myslím si, že už pár stovek jich bylo. 
      Nedělejme si však iluze, že se náprava vždy podaří. Stávají se i pří-
pady, že i přes veškerou snahu výsledek není stoprocentní. Někdy  
rodina nezvládne pravidelné docházení do poradny a nápravu téměř 
před cílem vzdá. 
 
V jakém rozsahu poskytujete péči? 
Jsem logopedická asistentka. Zajišťuji přímou logopedickou intervenci 
u žáků se zjištěnou prostou vadou výslovnosti, stanovené reedukační 
postupy a cvičení a poskytuji informace o dostupnosti logopedické 
péče zákonným zástupcům žáků v případě rizikového vývoje řeči. 

      Péče je vždy poskytována za přítomnosti zákonného zástupce, ne-
boť je nezbytné, aby rodič viděl a slyšel to, co bude následně s dítě-
tem doma procvičovat. 
 
Kdo financuje činnost poradny a jaké poplatky rodiče  
platí? 
V minulých desetiletích, kdy byla logopedická péče pro školní i před-
školní děti zaštiťována MŠ Oldřichovská, byla financována z dotací na-
dací a města. Dnes už není logopedická péče takto soustředěna do 
jednoho centra. Na ZŠ Lidická se staráme jen o školní děti. Dostáváme 
dotaci na pokrytí mzdových nákladů z rozpočtu města tak, aby mohla 
být péče poskytována hrádeckým dětem zdarma. 
 
Kdy mají rodiče přestat na děti „roztomile“ šišlat a začít řešit 
správnou výslovnost? 
To je otázka! Odpověděla bych jednoduše – „neměli by ani začít“. Bo-
hužel nás to všechny k tomu svádí, ale uvědomme si, že děti často 
breptají a šišlají jednoduše proto, že na ně šišláme a breptáme i my. 
Pokud mají rodiče špatnou výslovnost, nebo na děti šišlají dokonce 
záměrně, dítě pak následuje jejich špatnou řeč. Na své děti by proto 
neměli šišlat a neměli by dopustit, aby na ně šišlali i jiní. Do budoucna 
si v mnoha případech ušetří hodiny a hodiny práce při odstraňování 
vzniklých vad řeči.  
      Aby děti nešišlaly, měli by na ně rodiče od narození mluvit, zpívat 
jim, opakovat rytmické říkanky, napodobovat přírodní zvuky, hlasy 
zvířat nebo řeč spojovat s pěknými zážitky. 
      Pokud přesto dítě šišlá, není velký prostor na vyčkávání, že z toho 
snad samo vyroste. Pokud rodiče nechtějí, aby si jejich dítě vneslo do 
života handicap, měli by ho v raném věku odstranit. 
      Náprava si žádá trpělivost a důslednost. Je to otázka pravidelného 
procvičování. 
      Do čtyř let věku, maximálně do čtyř a půl, je možné za normálních 
podmínek ještě tolerovat nesprávnou výslovnost některých hlásek.  
V případě chybování ve výslovnosti R a Ř je možné počkat ještě o něco 
déle. Avšak následně by se rodiče měli pídit po řešení, aby dítě při ná-
stupu do školy nepatlalo a nešišlalo. 

Mgr. Ivana Nevyhoštěná  
a Mediální tým ZŠ Lidická

Logopedická péče na ZŠ Lidická
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Rekonstrukci, snižování energetické náročnosti a modernizaci školních 
budov věnovalo město v minulosti už hodně pozornosti. Jen v posled-
ních dvou letech to byla přístavba výtahu v ZŠ Loučná, rekonstrukce 
tělocvičny v ZŠ Lidická, rekonstrukce jídelního pavilonu včetně kuchy -
ně v ZŠ T. G. Masaryka, nyní probíhá rekonstrukce tělocvičny rovněž 
ve škole T. G. Masaryka. Městu se na tyto projekty daří získávat pod-
poru z různých dotačních programů, bez ní by v takovém rozsahu  
nebyly uskutečnitelné. A protože štěstí přeje připraveným, v minulých 
letech probíhala (a stále ještě probíhá) příprava dalších projektů, 
které se týkají budov všech čtyř základních škol a mateřských škol  
Liberecká a Loučná. První výzvy již byly vyhlášeny, hrádecké projekty 
do nich byly úspěšně podány a čeká se, zda budou schváleny k finan-
cování. 

 
Na konci srpna to byly žádosti pro MŠ Liberecká a MŠ Loučná do 

Integrovaného regionálního operačního programu. V mateřské škole 
Liberecká se plánuje rekonstrukce části přilehlého výměníku, čímž se 
rozšíří kapacita školky ze 70 na 100 dětí. Když se připraví nové herny, 
přesunou se do nich děti z původní budovy, kde proběhne rekon-
strukce instalací, bude zlepšeno hygienické zázemí dle požadavků 
Krajské hygienické stanice a bude navýšena kapacita školní kuchyně. 
Součástí prací bude i instalace vzduchotechniky s rekuperací do tříd, 
rekonstrukce topení a změna zdroje tepla na tepelné čerpadlo. Pokud 
dopadne i projekt pro MŠ Loučná, přesunou se potom dočasně na  
Libereckou děti z budovy v Loučné, kde se chystá rozsáhlá rekon-
strukce. Právě tato školní budova je na tom z hrádeckých nejhůře. 

Připravena je proto celková rekonstrukce včetně instalací rozvodů 
elektřiny, nového osvětlení, rozvodů topení, radiátorů a nového kotle. 
Počítá se s rekonstrukcí podlah, výmalbou, akustickými podhledy i re-
pasí dveří. Naprosto zásadní je ale oddělení provozu mateřské a zá-
kladní školy. Umožní to především vestavba nového samostatného 
vnitřního schodiště mezi hernami. Jak už to u takových projektů bývá, 
neobešla se příprava bez komplikací: „Nebyla vyhlášena výzva pro 
spojené objekty, ale jen zvlášť pro mateřské a zvlášť pro základní školy. 
Nyní máme podanou žádost o financování rekonstrukce mateřské 
školy. Na jaře by měl být vyhlášen program pro základní školy. Snad 
dopadnou obě naše žádosti dobře, pak by se dělala rekonstrukce celé 
budovy v Loučné najednou. Školka a škola fungují propojeně, vlastně 
jen pro účely žádosti o dotaci jsme museli náklady na rekonstrukci 
školky oddělit,“ vysvětluje starosta města Josef Horinka. Součástí  

rozpočtu stavby jsou i náklady na vybavení šatny a herny v prvním  
i druhém patře. 

Na rekonstrukci školky Liberecká se v projektu počítá na stavbu  
s částkou 43,5 mil. Kč, na školku v Loučné bezmála s 15 mil. Kč. Další 
desítky milionů korun budou potřeba na část budovy využívanou  
základní školou. 

Na konci listopadu byla úspěšně podána žádost na vestavbu od-
borných učeben do podkroví ZŠ T. G. Masaryka, rovněž do Integro-
vaného regionálního operačního programu. Přesněji byla podána  
již podruhé. U těchto výzev se totiž hledí na pořadí podání žádosti. 
Výsledkem bylo, že při prvním pokusu na začátku listopadu byl sy-
stém po otevření zahlcen tak, že chvílemi vůbec nefungoval. Hrádek 
nad Nisou měl podáno úspěšně, ale Ministerstvo pro místní rozvoj 
výzvu následně anulovalo a vyhlásilo ji znovu. Existovalo riziko, že 
úspěšní žadatelé z prvního kola při opakovaném pokusu neuspějí.  
I na druhý pokus ale byla žádost Hrádku nad Nisou úspěšně podaná, 
dokonce nejrychleji v celé republice. I tady je potřeba ještě počkat na 
rozhodnutí o poskytnutí dotace. V případě, že město skutečně získá 
požadovaných 50 mil. Kč, které jsou v tomto programu stropem, bude 
do krovu nad původní budovou školy vestavěny víceúčelové učebny 
informatiky a robotiky a víceúčelové prostory pro výtvarné vzdělávání. 
Hlavní schodiště včetně výtahu bude prodlouženo až do podkroví, 
takže i nové učebny budou přístupné bez bariér. Samozřejmostí je  
i vybudování potřebného sociálního zařízení.  

„Dotační programy bohužel nepřipouštějí u úplných škol rekon-
strukci kmenových učeben. Zatímco na ZŠ T. G . Masaryka tedy z do-
tace učebny v původní budově neopravíme, v ZŠ Donín to bude 
možné,“ říká starosta města Josef Horinka. Právě do Donína se teď 
upíná pozornost města. 

I tady existuje projekt na využití podkroví pro odborné učebny.  
Rekonstrukcí ale mají projít i běžné třídy. Navíc se počítá s přístavbou 
ve dvorní části, ve které by byly kromě jiného umístěny i šatny, nyní 
se nacházející na chodbě školy.  

 
Projektuje se i modernizace budovy ZŠ Lidická. Existuje projektová 

dokumentace na rekonstrukci kmenových učeben, na které ale pro-
zatím nejsou podpůrné programy, jak již bylo napsáno výše. I tady 
se připravuje projekt využití podkroví. 

Vít Štrupl
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Než opadá listí z dubu 
 
Podzimní divadelní přehlídka má v Hrádku nad Nisou téměř čtyřice-
tiletou tradici. Jubilejní ročník se ale dosud nekonal. Na vině byl nejen 
covid, ale i nedařící se snaha hrádeckých divadelních souborů připravit 
novou premiéru. Byla by ale škoda diváky, kteří mají rádi divadlo, oši-
dit. Proto se letos náhradou konala přehlídka Než opadá listí z dubu.  

Začala sobotním loutkovým představením Dlouhý, Široký, Bystro-
zraký. Klasická pohádka, ve které se Dlouhý opravdu vytahuje, Široký 
opravdu vypije spoustu vody a Bystrozraký svým pohledem rozpukne 
kovovou skálu, zaujala více než sedmdesát diváků. Ti malí si po jejím 
skončení mohli navíc loutky prohlédnout a osahat i zblízka. 

Večerní představení Zahraj ty Ejsíky už bylo svým vyzněním váž-
nější, i když ani o smích nouze nebyla. Na podiu exceloval jediný účin-
kující – Jaroslav Střelka z nedaleké České Kamenice. 

Třetí představení bylo opět loutkové, určené dospělým. Komorní 
tak, že se diváci i protagonisté vešli na podium a reflektory obstará-
vala pouze malá diodová světýlka. S o to niternějším zážitkem odchá-
zeli diváci domů. -vš-

Přes kapky deště usilovně bubnující do listí, deštníků i vozovky, sešlo 
se před Pomníkem obětem válek u Základní školy Lidická malé shro-
máždění u příležitosti 17. listopadu, Dne boje za svobodu a demokracii 
a Mezinárodního dne studenstva. 83 let od uzavření českých vysokých 
škol a brutální razie nacistických okupantů proti studentům a 33. let 
od počátku sametové revoluce přítomní symbolicky zavzpomínali při 

proslovu místostarosty Města Hrádku nad Nisou pana Pavla Farského 
na významné okamžiky v dějinách našeho národa. Kladené svíčky  
potom, stejně jako v jiných letech, ozářily pomník uprostřed potem-
nělého parku. Znovu nechyběl ani zpěv Chrámového sboru od sv. Bar-
toloměje, který tuto událost pravidelně provází. 

-rs-

17. listopad v Hrádku nad Nisou

Průvod na sv. Martina 

 
Téměř osm set metrů dlouhá šňůra světel a světélek vinoucí se leso-
parkem v Cihelně – tak vypadal z dálky letošní lampiónový průvod 
na sv. Martina. Tentokrát opustil centrum i ulice města a vedl chod-
níčky a lávkami lesoparku nad hladinou vyčištěných tůní v místě ně-
kdejší těžby jílu. Podél cesty vytyčené svíčkami rodiny s lampióny mí-
jeli osvětlené artefakty z pověsti o svatém Martinovi. Jeho plášť, meč, 
hůl, husu a další. V cíli na děti čekalo nejenom občerstvení, ale i Martin 
a jeho zbrojnoš na skutečných koních. Sváteční romantické procházce 
přálo i počasí, na roční období až neuvěřitelně příznivé.                  -rs-
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Oceňování dobrovolníků má dlouhou tradici. I pro letošní rok společnost 
Severočeské vodovody a kanalizace, a. s., člen skupiny Severočeská 
voda, ve spolupráci s Komunitním střediskem KONTAKT Liberec, p. o., 
připravila slavnostní večer oceňování šesti dobrovolníků Libereckého 
kraje. Cílem udělování ceny KŘESADLO je ocenit dobrovolníky, zvi -
ditelnit dobrovolnictví i neziskový sektor, vzbudit v lidech zájem  
o dobrovolnou činnost i respekt k těm, kteří ji vykonávají. Cenu může 
získat každý, kdo dobrovolně působí či působil v jakékoliv oblasti  
činností, kde pomáhá lidem či svému okolí. Může to být činnost  
organizovaná v některé z organizací nebo činnost nezávislá a neorga-
nizovaná. Důležité je, aby byla dlouhodobá a prospěšná širšímu okolí, 
obci, veřejnosti či potřebným. Křesadlo je pak symbolem vykřesané  
jiskřičky lidství.  

Ocenění je určené lidem, kterým není lhostejné jejich okolí a dobro-
volně a nezištně věnují svůj čas pro pomoc druhým. Tuto charakteristiku 

Zdeňka naplňuje beze zbytku. Je zakladatelkou, duší a hybným mo-
torem spolku Hrádek nad Nisou – Ostrov života. Na ocenění ji nomi-
novala paní Zlatka Koutníková. O tom, kdo Křesadlo nakonec získá, 
rozhoduje komise složená ze zástupců neziskových organizací, novi-
nářů, zástupců státní správy a samosprávy a firem. Předávání ocenění 
proběhlo v úterý 6. prosince v kulturním centru Vratislavice 101010. 
Protože se Zdeňka nemohla slavnostního večera zúčastnit, převzala 
cenu v zastoupení Helena Chadimová. Podle slov držitelky ocenění 
je tato pocta zásluhou všech, kteří se na práci pro Ostrov podílejí.  
A že jich je! Před 12 lety, kdy jsme Ostrov zakládali, by nás ani ve snu 
nenapadlo, že se stane takovou organizací a nabalí na sebe tolik  
pracovitých a zapálených lidí. Zdeňka ale je a vždy bude tou nejdůle-
žitější osobou, bez které si to neumíme představit. Gratulujeme a dě-
kujeme, že tě máme! 

Za Ostrov Života Věra Baumgartnerová

Adventní prodej Ostrova života

Zdeňka Čejková získala ocenění Křesadlo

V letošním roce jsme už po 10. byli součástí akce Hvězda stromu, při 
které se slavnostně rozsvěcí vánoční strom na hrádeckém náměstí. 
Stejně jako v předchozích letech mohli zájemci v našem stánku koupit 

vánoční dekorace a drobné dárky nebo si dát čaj a svařené víno na 
zahřátí. Výtěžek z prodeje putuje na sbírkové konto a bude použit na 
pomoc našim nemocným spoluobčanům.  

Stánek tradičně pomohli naplnit naši příznivci a jako každý rok, i le-
tos byl nabízený sortiment velmi pestrý. Do vánočního tvoření pro  
Ostrov života se zapojují kolektivy i jednotlivci, děti i senioři, spolky  
a sdružení. Jim všem patří náš obrovský dík. Vánoční svícny, dekorace, 
adventní věnce, háčkované hračky nebo cukroví z rukou šikovných lidí  
kolem nás se na pultě dlouho neohřály. Hvězda stromu je oblíbená  
a hojně navštěvovaná akce, počasí bylo letos milosrdné a lidé si tak 
mohli užít slavnostní atmosféru první adventní neděle. Rekord z roku 
2019 se nám pokořit nepodařilo, ale významně jsme se mu letos přiblížili.  

Jubilejní 10. adventní prodej vynesl 55 600 korun.  
Máme z toho ohromnou radost a naše velké poděkování patří všem, 

kteří se podíleli na přípravě, věnovali nám svůj čas a energii a samo-
zřejmě vám, kteří jste k našemu stánku přišli a nakoupili. Díky vám  
můžeme pomáhat. Děkujeme také městu Hrádek nad Nisou, které  
každoročně tuto krásnou akci připravuje a vánoční prodej nám umož-
ňuje.  

Spolek Hrádek nad Nisou – Ostrov života přeje všem lidem krásný 
adventní čas, poklidné Vánoce a pevné zdraví do nového roku! 

Za Hrádek nad Nisou – Ostrov života, z. s.,  
Věra Baumgartnerová

Pomoc pro pendlery při jednání s německou zdravotní  
pojišťovnou, asistence při vyřizování Kindergeld, 

registrace na úřadech pro ty, kteří začínají pracovat v Německu. 

Tel.č. 777 758 000
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Adventní folkový večer 
 
Kaplička v Uhelné hostila další hudební akci. Folkový adventní večer 
otevřely domácí skupiny Vobuty, Trajekt a Přízeň. Od osmé pak násle-
dovala rodina Leichtových pod vedením Michala, jinak též kapelníka 
skupiny Cop. Po jeho boku hrála Ilona Leichtová z BlueGate a zbylí 
dva hudebníci, Brecht Leich a Jiří „Plha Rybář“, si na Uhelnou odsko-
čili z formace Geronimo. 

-rs-



Okresní město Žitava se od 30. září do 2. listopadu stalo centrem Státních 
Saských dožínek. Byly to tři dny plné zajímavostí, zábavy, výstav a prů-
vodů. V rámci této akce pořádali zahrádkáři z Žitavy výstavu ovoce, zele-
niny, květin a jiných produktů, které souvisí se zahrádkářskou činností. 
Již tradičně je místem této výstavy Solný dům. Součástí této výstavy byla 
také expozice ÚS Liberec, ZO z Hrádku n. Nisou a ZO ze Stráže n. Nisou.  

Naše organizace věnovala přípravě velkou pozornost. Výstavy v Ži-
tavě jsme absolvovali několikrát, ale letos jsme věděli, že to bude určitě 
něco jiného. Dostali jsme menší prostor, a tak jsme dlouho vybírali expo -
náty. Nesměla tam chybět fotoprezentace naší spolupráce se ZŠ T. G. Ma -
saryka a spolupráce se zahrádkáři v Žitavě. Pak, jako již tradičně, jsme 
napekli koláče, perník a štrůdl z ovoce a dýně, abychom prezentovali ši-
kovnost našich přítelkyň. Štrůdl na každé výstavě chutnal všem návštěv-
níkům. Z výpěstků jsme vybrali ty největší a nejkrásnější. Všechno jsme 
naložili na přívěs a v pátek vyrazili do slavnostně vyzdobeného města.  

Výstavu jsme postavili velice rychle. Oblékli jsme si nová reprezen-
tační trika a prezentace mohla začít.  

Během soboty a neděle navštívili výstavu členové saské vlády,  
zastupitelé okresu Görlitz a také zastupitelé Žitavy v čele s panem pri-
mátorem. Dokonce se přišel podívat i liberecký hejtman Martin Půta. 

U našeho stánku ochutnali připravené laskominy, které velice  
chválili a vyslovili obdiv nad českými povidlovými koláči s nápisem 
naší organizace. Pak se ješte stihli s námi vyfotografovat a již pospí-
chali na další obchůzku po slavnostech.  

Vyvrcholením Státních dožínek a saského festivalu sklizně byl velký 
průvod všech organizací v dobových krojích, na traktorech, autech, 
koňských povozech, pěšky nebo v parní mašince na tahači. Nám se 
dostalo cti být součástí průvodu, a to usednout na vůz, do kterého 
byly zapřáhnuti koně. Nálada byla výborná. I počasí se umoudřilo. 

Kytky, které byly připraveny na voze, jsme rozházeli přihlížejícím a hla-
sitě jsme zdravili všechny kolem.  

Po průvodu jsme museli pospíchat zpět na výstavu. V neděli byl 
totiž zájem návštěvníků největší. Po ukončení výstavy jsme si vymě-
ňovali zajímavosti s německými zahrádkáři. Pak se všechno naložilo 
na přívěs a odjeli jsme do Hrádku. Byly to velice náročné tři dny. 

V pondělí jsme ještě dorazili do Brány Trojzemí a v chodbě, tak 
jako každý rok, jsme srovnali pod schody to, co nám zbylo z Žitavy. 
Tam zůstala výstava dva týdny a pak se všechno odvezlo do školy na 
výzdobu, výtvarnou výchovu nebo pro osobní potřebu. Byla to i čás-
tečná odměna za jejich práci na školním pozemku.  

V letošním roce jsme uspořádali čtyři výstavy. A na další, do Stráže 
nad Nisou, jsme byli pozváni, ale nemohli jsme tam vystavovat. Byli 
jsme tam jako hosté a u té příležitosti jsme zahrádkářům z Žitavy pře-
dali při zahajování dárek, kalendář pro rok 2023 s fotografiemi z našich 
zahrádek.        Předseda ZO ČZS Hrádek nad Nisou Vladimír Béreš

Zahrádkáři byli v Žitavě opět úspěšní 

 
 

Čerpací stanice 7 Station  
v Hrádku nad Nisou hledá  

 

 

pracovníka na pozici  
obsluhy čerpací stanice 

 a směnárny.  
 
 

V případě zájmu nás kontaktujte 

 na telefonním čísle  

733 691 191 

nebo e-mailu: vorasickag@seznam.cz
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Poslední listopadovou neděli začalo adventní období a s ním tradiční 
cyklus Cesta za hvězdou. První patří vánočnímu stromu. Ten se letos 
stěhoval, s trochou nadsázky řečeno, jen přes plot. Městu jej darovala 
p. učitelka Jana Ryšánková, za což jí patří velké poděkování. 

Po třech letech mohlo rozsvěcení vánočního stromu proběhnout 
bez jakýchkoliv omezení. Mezi stánky s občerstvením pro zahřátí byl 
opět i ten benefiční Ostrova života a ve vestibulu radnice dostávali 
dárky pejsci a kočky z útulku Azyl Pes. 

Pátým rokem se v Bráně Trojzemí konal adventní minitrh, na kte-
rém letos prezentovalo své umění 16 vybraných lokálních výrobců  
a prodejců. 

Atmosféru první adventní neděle tentokrát spoluvytvářel folklórní 
soubor Jizera, který ve svých pásmech zpracovává tradiční podještěd-
ský, pojizerský a podkrkonošský folklor ukrytý v písních, tancích nebo 
říkadlech. Soubor na závěr programu doprovodil děti z mateřských 
škol Oldřichovská a Liberecká při zpěvu tradičních koled. Tradiční od-
počítávání deset, devět… a až do 6. ledna se můžeme těšit ze svátečně 
nasvíceného města. -vš-
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Děti ze školek rozsvítily vánoční strom

Hvězda pro Mikuláše
Druhá adventní neděle patří v Hrádku zejména dětem. Termín je 
blízko svátku sv. Mikuláše, kterého doprovází čert s andělem. Také 
proto se průvodcem druhé, bronzové adventní neděle, stal tradičně 
Dům dětí a mládeže DRAK. V časech před covidem se slavnost spo-
jená s dílničkami a vystoupeními soustředila do jídelny ZŠ T. G. Ma-
saryka, ale vzhledem k omezením se již vloni konala na zahradě domu 
dětí. I přes riziko nepřízně počasí jsme i letos opět zvolili zahradu, 
která sloužila pro setkání s adventními bytostmi, kromě již zmíněného 
Mikuláše a jeho družiny také se sv. Barborou. Děti měly za úkol  

obehrát čerta v kostkách, najít u Barbory schovanou bramboru, u an-
děla ozdobit perník a poté na ně čekal samotný Mikuláš. Venku také 
probíhal doprovodný program, v jehož rámci vystoupily naše mažo-
retky a dále se představila pěvecká tělesa základních škol z Loučné,  
Lidické a T. G. Masaryka. Ve vnitřních prostorách probíhaly dvě díl-
ničky a k dobré náladě jistě přispělo i připravené občerstvení a také 
vlídné počasí. Během nedělního odpoledne, které bylo nazváno 
„Hvězda pro Mikuláše“, se aktivit zúčastnilo více než 100 dětí a na  
50 vystupujících.              Stanislav Dvořan


